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Naruszeniem prawa jest nałożenie na dyrektorów szkół i przedszkoli obowiązku kierowania się

założeniami prawno-organizacyjnymi do sporządzenia arkuszy organizacyjnych na dany rok szkolny

sformułowanych w zarządzeniu wójta gminy.

wyrok WSA w Krakowie z 11 stycznia 2018 roku, sygn. III SA/Kr 881/17, nieprawomocny

W stanie faktycznym lezącym u podstaw przywołanego wyroku wójt gminy wydał zarządzenie

określające założenia prawno-organizacyjne do sporządzania arkuszy organizacyjnych na rok szkolny

2017/2018. Zarządzenie to zaskarżyli rodzice uczniów szkół objętych przedmiotowym zarządzeniem.

Wojewódzki Sąd Administracyjny wskazał, że z przepisów obowiązującej w dacie wydania zaskarżonej

uchwały ustawy z dnia 7 września 1991 r. o systemie oświaty (tekst jedn. Dz.U. z 2016, poz. 1943 ze

zm.) nie wynika, aby wójt gminy był upoważniony do wskazywania sposobu sporządzania arkuszy

organizacyjnych oraz tworzenia założeń ujednolicających ich tworzenie przez poszczególnych

dyrektorów placówek oświatowych.

Zgodnie z art. 34a ust. 3 ustawy o systemie oświaty do wykonywania nadzoru, o którym mowa w ust. 1,

stosuje się odpowiednio przepisy art. 33 ust. 3 pkt 1 i 2 oraz ust. 4-6. Natomiast zgodnie z art. 34b ustawy

- organ prowadzący szkołę lub placówkę, a w zakresie działalności dydaktyczno-wychowawczej i

opiekuńczej również organ sprawujący nadzór pedagogiczny, mogą ingerować w działalność szkoły lub

placówki wyłącznie w zakresie i na zasadach określonych w ustawie. Wyżej wskazane kompetencje

wykonuje odpowiednio: wójt (burmistrz, prezydent miasta), starosta, marszałek województwa.

Zgodnie z przepisami ustawy o systemie oświaty, w brzmieniu obowiązującym w dacie wydania

zaskarżonego aktu, wójt gminy nie miał kompetencji i nie mógł w drodze zarządzenia decydować o

ustaleniu założeń prawno-organizacyjnych dotyczących sporządzania arkuszy organizacyjnych dla

placówek oświatowych prowadzonych przez Gminę.

Zgodnie z art. 39 ust. 1 ustawy o systemie oświaty dyrektor szkoły lub placówki w szczególności:

1) kieruje działalnością szkoły lub placówki oraz reprezentuje ją na zewnątrz;

2) sprawuje nadzór pedagogiczny, z zastrzeżeniem art. 36 ust. 2.

Stosownie do treści art. 39 ust. 3 ustawy o systemie oświaty, to dyrektor jest kierownikiem zakładu pracy

dla zatrudnionych w szkole lub placówce nauczycieli i pracowników niebędących nauczycielami.

Dyrektor w szczególności decyduje w sprawach:

1) zatrudniania i zwalniania nauczycieli oraz innych pracowników szkoły lub placówki;

2) przyznawania nagród oraz wymierzania kar porządkowych nauczycielom i innym pracownikom szkoły

lub placówki;

3) występowania z wnioskami, po zasięgnięciu opinii rady pedagogicznej i rady szkoły lub placówki, w

sprawach odznaczeń, nagród i innych wyróżnień dla nauczycieli oraz pozostałych pracowników szkoły

lub placówki.
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W orzecznictwie wielokrotnie podkreślano, że kompetencje dyrektora szkoły w zakresie zatrudniania

pracowników są wyłączne i wszelka ingerencja organu prowadzącego szkołę jest w tej dziedzinie

niedopuszczalna (por. wyrok Naczelnego Sądu Administracyjnego z dnia 11 marca 2009 r., I OSK

1528/08, wyrok Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego we Wrocławiu z dnia 19 lutego 2009 r., IV

SA/Wr 596/08).

Natomiast obowiązek sporządzania arkuszy organizacyjnych nałożony został na dyrektorów szkół

rozporządzeniem Ministra Edukacji Narodowej z dnia 21 maja 2001 r. w sprawie ramowych statutów

publicznego przedszkola oraz publicznych szkół (Dz. U. nr 61, poz. 624 ze zm.), wydanym na podstawie

art. 60 ust. 2 ustawy o systemie oświaty. Przepis § 10 ust. 1 załącznika nr 2 do ww. rozporządzenia

stanowi, że szczegółową organizację nauczania, wychowania i opieki w danym roku szkolnym określa

arkusz organizacji szkoły opracowany przez dyrektora szkoły, z uwzględnieniem szkolnego planu

nauczania, o którym mowa w przepisach w sprawie ramowych planów nauczania. W szkole, która liczy

co najmniej 12 oddziałów, tworzy się stanowisko wicedyrektora (§ 12 ust. 1 załącznika nr 2).

Organizację nauczania w szkołach publicznych regulowały w dacie wydania zaskarżonego aktu przepisy

ustawy o systemie oświaty oraz wydane na jej podstawie przepisy rozporządzeń wykonawczych:

rozporządzenia Ministra Edukacji Narodowej z dnia 7 lutego 2012 r. w sprawie ramowych planów

nauczania w szkołach publicznych (Dz. U. z 2012 r., poz. 204 ze zm.) i powołanego już wyżej

rozporządzenia Ministra Edukacji Narodowej z dnia 21 maja 2001 r. w sprawie ramowych statutów

publicznego przedszkola oraz publicznych szkół. Żaden z powołanych przepisów nie przewiduje

kierowania się "założeniami prawno-organizacyjnymi", ustalonymi przez organ gminy, przy tworzeniu

arkusza organizacyjnego.

Ustalanie wiążących wytycznych (założeń) w zakresie organizacji pracy szkół i placówek oświatowych

poprzez określenie sposobu sporządzania arkuszy organizacyjnych wkracza w zakres ustawowych zadań

realizowanych przez kierujących nimi dyrektorów. Stąd też uprawnionym jest wniosek, że przy

wydawaniu powyższych wytycznych wójt gminy naruszył wyznaczone przepisami prawa kompetencje,

tym samym wkroczył w kompetencje wyraźnie zastrzeżone dla dyrektorów placówek oświatowych.

Czym innym jest bowiem sprawowanie nadzoru, czy też zatwierdzenie konkretnych działań (w tym

arkuszy organizacyjnych poszczególnych placówek oświatowych), a czym innym próba narzucenia

dyrektorom placówek konkretnych rozwiązań i związania ich wytycznymi (założeniami) nieznajdującymi

oparcia w przepisach prawa; por. też wyrok WSA w Bydgoszczy z dnia 3 października 2012 r., sygn. akt

II SA/Bd 786/12.
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